
Grønt Råd
Torsdag den 21. februar 2019 - kl. 18:00
Mødecenter A, Lokale 3 på Ballerup Rådhus

Deltagere

Bjarne Frimann Skov (grønne interesseorganisationer) - Deltog
Arne Jensen (Grundejerforeninger) - Deltog
Birte Kramhøft (fra Seniorrådet) - Deltog
Erling Petterson (boligforeninger) - Deltog
Hagen Ahlgren (boligforeninger) - Deltog
Jens Ohlsson (koloni- og nyttehaver) - Deltog
Johannes Nørgård (koloni- og nyttehaveforeninger) - Deltog
Kurt Bidstrup (øvrige foreninger) - Deltog
Michael Wodzinski (Grundejerforeninger) - Deltog
Per Bo Jensen (grønne interesseorganisationer) - Deltog
Per Mortensen (A) - Deltog
Peter Bendix (grønne interesseorganisationer) - Deltog
Stine Rahbek Pedersen (Ø) - Deltog
Susanne Hegelund (uden for grupperne) - Deltog
Søren Jensen (uden for grupperne) - Deltog
Trine Baarstrøm (afsnitsleder) - Deltog
Thomas Christensen - Deltog

Afbud/Fraværende

Hella Hardø Tiedemann (A) - Afbud
Gert Schønberg (grønne interesseorganisationer) - Afbud

Punkt 1 Meddelelser

Beskrivelse
Orientering fra seneste møde i Teknik- og Miljøudvalget ved Stine Rahbek Pedersen (Ø).1.



Teknik- og Miljøudvalget besluttede at efterkomme anbefalinger fra
Naturkvalitetsudvalget om at afsætte midler til at Ballerup Kommune bliver en bivenlig
kommune. (Se anbefalinger nedenfor) Naturkvalitetsudvalget ville gerne have haft
mulighed for at præsentere anbefalinger for Grønt Råd, men der var ikke tid.
 

Der ønskes en kampagne for børn om cykellygter. Det bliver ikke nået i år, men der
arbejdes på at det bliver næste år.

Der skal udarbejdes en ny sundhedspolitik, og i den forbindelse er det relevant at høre
hvad Grønt Råd mener skal med i en sådan politik. Det bliver et punkt på næste møde i
Grønt Råd.

2. Orientering fra seneste møde i Naturkvalitetsudvalget ved Bjarne Frimann Skov, formand for
Grønt Råd.

Naturkvalitetsudvalget besluttede hvilke fokusområder udvalget skal arbejde med:
Anbefalinger til Grønt Danmarkskort, udvikling af natur i sin helhed, og hvordan natur kan
implementeres i planlægningen samt forslag til naturvenlig drift på private arealer, som fx
i Lautrupgård. Derudover har udvalget bedt administrationen om at undersøge, hvor man
kan så blomsterstriber langs veje og stier, hvordan en træbevaringsstrategi kan se ud
samt hvordan Ballerup Kommune kan blive en giftfri kommune.
 
Naturkvalitetsudvalget råder over 200.000 kr., hvoraf nogle er afsat til blomsterstriber.
Fremadrettet vil udvalget gerne undersøge, hvad det koster at kortlægge naturen, så
man bedre kan prioritere naturindsatser der, hvor de giver mest mening.

Beslutning

Taget til efterretning

Punkt 2 Planer og høringer på vej

Sagsfremstilling

Ballerup Kommune arbejder pt med følgende planer og høringer:

Klimahandleplan 2021
Rottehandleplan 2019-2021
Støjhandleplan 2018-2023.

Klimahandleplanen omfatter de handlinger, som administrationen foreslår, der skal ske fra 2019
til 2021. Bagkanten er at nå den politiske målsætning om at nedbringe CO2 udslip med



yderligere 10 pct.

Rottehandleplanen omfatter en opdatering af seneste plan. Formålet med planen er at
synliggøre rottebekæmpelsen og forebyggelsen. Der er kommet ny lovgivning og strategier fra
staten, som kommunerne skal efterleve. Planen indeholder bl.a. overordnede mål for
rottebekæmpelsen, beskrivelse af tiltag samt plan for bekæmpelse i samarbejde med
forsyningsvirksomhed.

Støjhandleplanen har været i høring til ultimo januar 2019. Der er kommet tre høringssvar, som
handler om støjreduktion ved Ring 4 ind mod Pæremosevej i Ballerup. Ring 4 er under
Vejdirektoratets myndighed, og derfor sendes høringssvar videre til dem. Høringssvarene gav
ikke anledning til ændringer i Støjhandleplan 2018-2023, og den sendes derfor til endelig
vedtagelse.

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

0 bilag

Beslutningen træffes af

Grønt Råd

Indstilling

Center for By, Erhverv og Miljø indstiller, at

Orientering om planer og høringer på vej tages til efterretning.1.

Beslutning

Taget til efterretning med denne bemærkning:

Kan man lave en kampagne, der henvender sig til dem, der fodrer fugle for at reducere
rotteomfanget?



Punkt 3 Grupper i Grønt Råd

Sagsfremstilling

De enkelte grupper i Grønt Råd fremlægger fra deres hidtidige arbejde.

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

0 bilag

Beslutningen træffes af

Grønt Råd

Indstilling

Center for By, Erhverv og Miljø indstiller, at

Fremlæggelserne fra grupper i Grønt Råd tages til efterretning.1.

Beslutning

Taget til efterretning med disse bemærkninger:

Naturgruppen ønsker at planlægge en tur, der er åben for alle. Tanken er at slutte turen af med
at høre nattergalen.

Gruppen foreslår, at der afsættes midler til mere naturvejledning.

Affaldsgruppen planlægger affaldsdagen den 31. marts 2019. Alle opfordres til at deltage.

Grøn Trafik har udarbejdet en liste omkring biltrafik. Bl.a. om grøn bølge via regulering af lys.
Listen tages med på møde med administrationen. Gruppen vil gerne i dialog med Ballerup
Kommune om trafikpolitik, så den kan blive mere miljøvenlig.



Kommuneplangruppen inviterer til, at alle i Grønt Råd kan bidrage med bemærkninger til den
nye kommuneplan. Der spørges til hvor langt planen er i proces, og hvornår man skal være
opmærksom, for at nå at komme med bemærkninger. Der opfordres til, at temaerne sendes til
Grønt Råd løbende, når de er klar. Opfordring bringes videre til projektleder.

Punkt 4 Årets gang i Grønt Råd 2019

Sagsfremstilling

Formand Bjarne Frimann orienterer om årets aktiviteter i Grønt Råd.

NatMus-foredrag i Skovlunde, den 7. marts 2019
Affaldsdag, den 30. marts 2019
Høstmarked i Pederstrup, den 1. september 2019
Forslag om deltagelse til Skovlunde Byfest, den 7. september 2019.

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

0 bilag

Beslutningen træffes af

Grønt Råd

Indstilling

Sekretariat for Grønt Råd indstiller, at

Orientering om årets gang i Grønt Råd 2019 tages til efterretning.1.

Beslutning

Taget til efterretning med disse bemærkninger:

Grønt Råd deltager i Skovlunde Byfest den 7. september 2019.
 



Naturgruppen ønsker at lave en naturtur i maj 2019, som er åben for alle.

Punkt 5 Budget for Grønt Råd 2019

Sagsfremstilling

Der er afsat 113.763 kr. til Grønt Råd i 2019. Heraf er 50.000 kr. afsat til Grønt Råds pulje 2019.

Der er derfor 63.763 kr. til administration. Denne post omfatter mødeforplejning, ture- og
arrangementer, drift af hjemmesiden samt indkøb af udstyr og materialer. I 2018 var der
udgifter til administration for 47.570 kr., hvoraf udgifter til henholdsvis muleposer, oplæg fra
Amphi Consult samt tur til Tagtomat var langt de største poster (tilsammen 36.250 kr.). 

Der er endnu ikke disponeret i Grønt Råds Budget 2019, men erfaringsmæssigt bruges der ca.
10.000 kr. til diverse faste poster til administration.

I år er der derfor økonomisk råderum til fx at indkøbe et antal iPads til udvalgs medlemmer,
som kan bruges i forbindelse med at læse dagsordener, bilag og referater til Grønt Råds møder
via appen Prepare by First Agenda. Beslutningen blev udskudt til i år på grund af manglende
økonomi i 2018. En iPad koster ca. 2.100 kr. pr. styk. IPadden skal returneres til Ballerup
Kommune, når man ikke er medlem af Grønt Råd længere.

Hvis man ønsker at benytte sin private pc, vil det være muligt at tilgå Prepare by First Agenda
via en browser, når man er oprettet i systemet.

På baggrund af ovenstående skal Grønt Råd beslutte hvor mange iPads, der skal indkøbes.

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Beløbet til indkøb af iPads afholdes på Grønt Råds konto 2019.

Bilag

0 bilag

Beslutningen træffes af

Grønt Råd



Indstilling

Center for By, Erhverv og Miljø indstiller, at

Orientering om budget for Grønt Råd 2019 tages til efteretning.1.
 
Det besluttes hvor mange iPads, der skal indkøbes til medlemmer af Grønt Råd.2.

Beslutning

Taget til efterretning med disse bemærkninger:

Fem medlemmer af Grønt Råd ønsker at få stillet en iPad til rådighed.

Efter mødets afslutning har administrationen undersøgt proces med hensyn til installering af
Prepare by FirstAgenda. Proceduren bliver, at der bliver indkaldt til en "åben hus" sceance, hvor
Ballerup Kommunes systemansvarlige vil være til stede og sørge for at oprette alle brugere.
Dette gælder både for brugere af iPad samt den løsning, hvor man går på Prepare by
FirstAgenda via egen pc. I vil modtage en indkaldelse samt flere praktiske oplysninger, når de
nye iPads er indkøbt og modtaget.

Punkt 6 Ballerup Kommunes Budget 2019

Sagsfremstilling

Administrationen orienterer om Ballerup Kommunes budget for 2019. Herunder om de dele af
budgettet, der relaterer til natur og miljø.

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

0 bilag

Beslutningen træffes af

Grønt Råd



Indstilling

Center for By, Erhverv og Miljø indstiller, at

Orientering om Ballerup Kommunes Budget 2019 tages til efterretning.1.

Beslutning

Taget til efterretning med disse bemærkninger:

Der blev orienteret om:

Klimatilpasningsprojekt ved Ballerup Bymidte
Indsnævring af Hold-an Vej i Ballerup
Bedre og flere p-pladser ved Måløv Bymidte
Skovlunde Bymidte, UCC bliver taget i brug
Lokalplan og boliger ved DTU-Campus
Der er afsat penge til kommende infrastruktur ved JonstrupLejren
Der er afsat penge til flere skraldespande og bænke
Fortove ved Ballerup Boulevard skal forbedres
Måløv Aksen skal gøres færdig
Afmærkning på vejen ved cykelsti på Lundebjerg i Skovlunde
Drift af græsarealer, omlægning med naturformål
Der er flere penge til reparation af huller i vejene.

Det undersøges om gangtunnel under Ballerup Boulevard ved Skovlunde Centret bliver nedlagt.

Efter mødets afslutning kan administrationen oplyse, at gangtunellen under Skovlunde Centret
bliver sløjfet, så al trafik fremover foregår på terræn.

Punkt 7 Tema: Naturfolder og skilte

Sagsfremstilling

Administrationen har udarbejdet en naturfolder, der præsenterer 12 grønne områder i Ballerup
Kommune. Folderen indeholder viden om planter og dyr, og den præsenterer små lokale
historier fra hvert af de 12 områder. Områderne er udvalgt på grund af deres landskabelige
sammenhæng, og fordi de rummer rekreativ og naturmæssig værdi. Samtidig har det været et
kriterium, at man skulle kunne bevæge sig rundt via områdets stier. Områderne varierer fra
mindre og lukkede landskaber som fx Højengen til større og åbne som fx Harrestrup Ådal (se
bilag).

Naturområderne er:

Råmosen



Harrestrup Ådal
Skovlunde Naturpark
Sømosen
Egebjerg Naturpark
Egebjergene
Jonstrup Naturpark
Lundegårdens Naturpark
Østerhøj Naturpark
Møllemosen
Måløv Naturpark
Højengen.

En række personer med lokalkendskab, herunder Grønt Råds naturgruppe, har undervejs givet
input for at sikre lokal viden om natur og stier. Folderen giver god mulighed for at orientere sig,
inden man tager en tur i det grønne, og forhåbentlig byder den på nye naturoplevelser i
områder, man ikke kender.

Under arbejdet er der kommet flere historier og mere viden frem, end der er plads til i folderen.
Derfor vil ballerup.dk på siderne om "Natur" blive opdateret, så den afspejler de 12 områder og
det ekstra materiale.

Materialet i Naturfolderen bliver samtidigt præsenteret i et "skilteformat". Disse skilte vil
stå ved udvalgte indgange til naturområderne (se bilag med eksempel).

Naturfolderen vil blive omdelt på mødet.

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

2 bilag

Beslutningen træffes af

Grønt Råd

Indstilling

Center for By, Erhverv og Miljø indstiller, at



Orientering om naturfolder og skilte i naturområder i Ballerup Kommune tages til1.
efterretning.

Beslutning

Taget til efterretning med disse bemærkning:

Grønt Råds naturgruppe vil bære anbefalinger videre til Teknik- og Miljøudvalget.

Baggrund, indhold og den videre formidling af naturfolderen blev præsenteret. Efterfølgende
kom Grønt Råd med forslag til naturformidling i Ballerup Kommune. Forslag blev noteret af
administrationen.

Punkt 8 Ansøgning til Grønt Råds pulje 2019 -
Klatreanlæg i Harrestrup Ådal

Sagsfremstilling

Foreningen Haren i Ådalen har søgt om 40.000 kr. eller størst mulige beløb til etablering af
klatrearrangement/kunstværk. Anlægget består af to dele: et klatrearrangement bestående af
en harefamilie udskåret i egestammer samt et cykelstativ udskåret i egestamme udformet som
en liggende hare.

Anlægget bygges af forskellige stammer eg og robinie, og placeres i sammenhæng med
eksisterende madpakkehus, bålsted, toilet mv. (se bilag).

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Der søges om 40.000 kr. eller størst mulige beløb fra Grønt Råds pulje 2019 på 50.000 kr.
Pengene skal gå til etablering af klatreanlæg i Harrestrup Ådal.

Bilag

2 bilag

Beslutningen træffes af

Grønt Råd



Indstilling

Center for By, Erhverv og Miljø indstiller, at

Der tages stilling til ansøgning til Grønt Råds pulje 2019 om etablering af klatreanlæg i1.
Harrestrup Ådal.

Beslutning

Ansøgningen blev efterkommet med et beløb på 12.000 kr. med disse bemærkninger: Det
falder ind under Grønt Råds kriterier for projekter, og det er med til at trække voksne og børn
ud i naturen. Årsagen til, at projektet ikke får det fulde ansøgte beløb er, at Grønt Råd ønsker at
tilbageholde midler til fremtidige ansøgninger i 2019.

Punkt 9 Ansøgning til Grønt Råds pulje 2019 - Fælles
nyttehaver i Hede-/Magleparken i Ballerup

Sagsfremstilling

Hede-/Magleparkens fælles nyttehaver har søgt om 14.118 kr. til et nystartet projekt med fælles
nyttehaver på boligforeningens arealer. Formålet med projektet er at skabe et fællesskab for
boligforeningens medlemmer omkring dyrkning af økologiske fødevarer. Tilskuddet søges til
haveudstyr (se projektbeskrivelse og budget i bilag).

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Der søges om 14.118 kr. fra Grønt Råds pulje 2019 på 50.000 kr. Pengene skal gå til indkøb af
udstyr til etablering af fælles nyttehaver.

Bilag

1 bilag

Beslutningen træffes af

Grønt Råd



Indstilling

Center for By, Erhverv og Miljø indstiller, at

Der tages stilling til ansøgning til Grønt Råds pulje om tilskud til Hede-/Magleparkens1.
fælles nyttehaver.

Beslutning

Ansøgning blev efterkommet med 14.118 kr. med disse bemærkninger: Der opfordres til at
sætte billeder af havebrugerne op for at mindske hærværk. Projektet kan være et
foregangseksempel for andre boligselskabers beboere.

Punkt 10 Ansøgning til Grønt Råds Pulje 2019 -
Sommerfugleeng i Måløv Park

Sagsfremstilling

Boligforeningen vil gerne omlægge et græsareal på 3-400 m2 til sommerfugleeng og søger
4.000 kr. til indkøb af blomsterfrø. Formålet er at skabe bedre forhold for sommerfugle og andre
bestøvende insekter. Det ønskes, at starte projektet i foråret 2019. Arealet ligger på
foreningens område, men er frit tilgængeligt for offentligheden (se bilag).

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Der søges om 4.000 kr. fra Grønt Råds Pulje 2019 på 50.000 kr. Pengene skal gå til indkøb af frø
og jordbearbejdning.

Bilag

2 bilag

Beslutningen træffes af

Grønt Råd



Indstilling

Center for By, Erhverv og Miljø indstiller, at

Der tages stilling til ansøgning til Grønt Råds pulje om tilskud på 4.000 kr. til1.
sommerfugleeng på boligforeningen Måløv Parks arealer.

Beslutning

Ansøgningen blev efterkommet med 4.000 kr. med disse bemærkninger: Der opfordres til at
lægge arealet i solen og ikke jordbehandle med muldjord. Administrationen opfordres til at
vejlede ansøger om en bedre placering og optimal jordbehandling.  

Punkt 11 Eventuelt

Beskrivelse
Der blev gjort opmærksom på, at Grønt Råd ikke har drøftet den igangværende revision1.
af Fingerplanen. Detaljer fra planen blev fremlagt. Administrationen undersøger proces på
revisionen. Tilføjet efter mødet: Der er fremsendt materiale til formanden for Grønt
Råd om revision af Fingerplanen.
 
Grønt Råd opfordres til at komme ud og samle affald på affaldsdagen den 31. marts 2019.2.
 
Der var et bredt ønske om et kort over alle stier i Ballerup Kommune.3.
 

Der var også et ønske om, at der gennem nudging skal skabes bedre muligheder for at4.
stille cykler ved skoler, station, idrætshaller, for at femme brugen af cykler.
 

Det blev understreget, at man skal prioritere naturområderne, så trafikken ledes hen til5.
de mere robuste naturområder, og så der ikke slides på den skrøbelige natur. Herunder
skal nye stier placeres rigtigt.

Beslutning

Taget til efterretning



Source URL: http://ballerup.dk/dagsorden/groent-raad-21-02-2019


